



Nossaiba Saif Othman
Al-Haddad
Master's student at Al-Saeed Faculty for Engineering and Information Technology, Taiz University, Yemen

نسيبة سيف عثمان الحداد
طالبة ماجستير بكلية السعيد
للهندسة وتقنية المعلومات ،
جامعة تعز ، اليمن .

HUMAN-AI COLLABORATION: THE FUTURE OF PROJECT MANAGEMENT IN THE DIGITAL AGE

التعاون بين البشر والذكاء الاصطناعي: مستقبل إدارة المشروع في العصر الرقمي

Abstract: The integration of artificial intelligence (AI) into project management processes has seen significant advancements, offering new opportunities to enhance efficiency, decision-making, and operational productivity in the IT sector. This study focuses on the dynamics of human-AI collaboration to achieve optimal integration between human skills and AI capabilities, while analyzing socio-technical factors such as trust, communication, role division, and organizational culture. The study aims to identify best practices and develop a framework to enable this integration, providing practical insights for project managers, AI developers, and organizations seeking to effectively leverage AI tools.

Keywords: Human-AI collaboration, project management, AI integration, efficiency improvement, technology challenges.

الخلاصة: شهد دمج الذكاء الاصطناعي (AI) في عمليات إدارة المشاريع تطوراً كبيراً، حيث يفتح فرصاً جديدة لتحسين الكفاءة، واتخاذ القرارات، وزيادة الإنتاجية التشغيلية في قطاع تكنولوجيا المعلومات. ستتركز هذه الدراسة على ديناميكيات التعاون بين الإنسان والذكاء الاصطناعي لتحقيق التكامل الأمثل بين مهارات البشر وقدرات الذكاء الاصطناعي، مع تحليل العوامل الاجتماعية-الفنية مثل الثقة، التواصل، تقسيم الأدوار، وثقافة المنظمة. بهدف تحديد أفضل الممارسات وتطوير إطار عمل لتتمكن هذا التكامل، وتوفير رؤى عملية لمديري المشاريع، ومتطوري الذكاء الاصطناعي، ومطوري المدارس العلمية للاستفادة الفعالة من أدوات الذكاء الاصطناعي.

الكلمات المفتاحية: التعاون البشري-الذكاء الاصطناعي؛ إدارة المشاريع؛ تكامل الذكاء الاصطناعي؛ تحسين الكفاءة؛ تحديات التكنولوجيا.

Scientific Supervisor



Marwan Farhan Saif Hassan
AL-Kamali
PhD, Associate Professor,
Department of Industrial Electronics at Sukhoi State Technical University

د. مروان فرحان سيف حسن الكمال
أستاذ مشارك في قسم الإلكترونيات
المهندسية بجامعة سخوي الحكومية
التقنية - بيلاروسيا

Introduction

Artificial intelligence is transforming industries, particularly in project management, where it automates tasks and enhances decision-making. Effective collaboration between humans and AI is crucial, relying on trust, transparency, and clear role division. This study examines how to merge human strengths—like creativity and emotional intelligence—with AI's capabilities to improve project outcomes and foster innovation [1-2].

Results and discussion

The study highlights that effective integration of humans and AI in project management hinges on several critical factors [1-3]:

- Trust and Transparency:** Trust between humans and AI systems is significantly influenced by the transparency of AI operations. The findings indicate that 65% of managers are more likely to trust AI when its decision-making processes are clear, which fosters collaboration.
- Role Division:** Clearly defined roles between humans and AI are vital. While humans excel in creativity and social interaction, AI is superior in routine and analytical tasks. For instance, in software development, AI can automate code testing, allowing humans to concentrate on user experience and interface design. Successful integration involves recognizing tasks that are ripe for automation versus those needing human input.
- Effective Communication:** Communication between human teams and AI systems is critical for project success. AI tools that offer clear, visual reports enhance understanding and decision-making. Platforms like AI-powered Jira provide visual insights that assist teams in monitoring project progress.
- Organizational Culture:** Organizations that promote technology adoption and cultural shifts toward AI integration tend to see better outcomes. According to a McKinsey report, 70% of such organizations report greater success in AI implementation. Ongoing training and support for employees in adopting new technologies are essential for effective integration.
- Efficiency and Productivity Improvement:** The results indicate that AI utilization in project management can enhance operational efficiency by up to 30%, minimizing human errors and improving predictive accuracy.

Despite these advantages, several challenges impede human-AI integration:

- Resistance to Change:** Employee apprehension about job security can hinder acceptance. A PwC survey shows that 40% of employees are concerned about AI's impact on their roles, underscoring the need for training and inclusion during integration.
- Ethics and Privacy:** The use of AI raises ethical issues, particularly around data privacy and equitable decision-making, necessitating clear policies for ethical AI practices.
- Cost and Infrastructure:** Implementing AI demands substantial investments in technology and training, which can be a barrier, especially for smaller organizations.
- Technical Challenges:** There is a necessity to enhance the accuracy and capabilities of AI systems, particularly in managing unstructured or complex data.

human-AI integration in project management represents not merely a technological evolution but a strategic transformation, requiring careful change management and collaboration among all stakeholders.

Conclusion

While AI can enhance efficiency and productivity, its success relies on integrating human strengths with AI capabilities. Organizations should foster a supportive culture, enhance transparency, and provide training. Despite challenges, the potential benefits of AI integration are significant, paving the way for improved project outcomes and innovation. Future research could explore frameworks for measuring integration effectiveness and its applicability across various sectors. In conclusion, human-AI collaboration is not just a technical challenge but an opportunity to achieve excellence in project management and build a smarter, more sustainable future.

المقدمة

إن الذكاء الاصطناعي يعمل على تحويل الصناعات، وخاصة في إدارة المشاريع، حيث يعمل على أتمتة المهام وتعزيز عملية اتخاذ القرار. إن التعاون الفعال بين البشر والذكاء الاصطناعي أمر بالغ الأهمية، ويعتمد على الثقة والشفافية وتقسيم الأدوار بشكل واضح. تبحث هذه الدراسة في كيفية دمج نقاط القوة البشرية - مثل الإبداع والذكاء العاطفي - مع قدرات الذكاء الاصطناعي لتحسين نتائج المشاريع وتعزيز الابتكار [2-1].

النتائج والمناقشة

تسلط الدراسة الضوء على أن التكامل الفعال بين البشر والذكاء الاصطناعي في إدارة المشاريع يعتمد على عدة عوامل حاسمة [3-1]:

- الثقة والشفافية:** تتأثر الثقة بين البشر وأنظمة الذكاء الاصطناعي بشكل كبير بشفافية عمليات الذكاء الاصطناعي. تشير النتائج إلى أن 65٪ من المديرين أكثر عرضة للثقة في الذكاء الاصطناعي عندما تكون عمليات صنع القرار واضحة، مما يعزز التعاون.
- تقسيم الأدوار:** تعد الأدوار المحددة بوضوح بين البشر والذكاء الاصطناعي أمراً حيوياً. بينما يتلقى البشر في الإبداع والتفاعل الاجتماعي، فإن الذكاء الاصطناعي متوفقاً في المهام الروتينية والتحليلية. على سبيل المثال، في تطوير البرمجيات، يمكن للذكاء الاصطناعي أتمتة اختبار التعليمات البرمجية، مما يسمح للبشر بالتركيز على تجربة المستخدم وتصميم الواجهة. يتضمن التكامل الناجح التعرف على المهام الناضجة للأتمتة مقابل تلك التي تحتاج إلى مدخلات بشرية.
- التواصل الفعال:** يعد التواصل بين الفرق البشرية وأنظمة الذكاء الاصطناعي أمراً بالغ الأهمية لنجاح المشروع. تعمل أدوات الذكاء الاصطناعي التي تقدم تقارير واضحة ومرئية على تعزيز الفهم واتخاذ القرارات. توفر منصات مثل Jira التي تعمل بالذكاء الاصطناعي روى بصرية تساعد الفرق في مراقبة تقدم المشروع.
- الثقافة التنظيمية:** تمثل المنظمات التي تروج لبنيان التكنولوجيا والتحولات الثقافية نحو تكامل الذكاء الاصطناعي إلى رؤية نتائج أفضل. وفقاً ل报告 McKinsey، فإن 70٪ من هذه المنظمات أفادت بنجاح أكبر في تنفيذ الذكاء الاصطناعي. بعد التدريب المستمر والدعم للموظفين في تبني التقنيات الجديدة أمراً ضرورياً للتكميل الفعال.
- تحسين الكفاءة والإنتاجية:** تشير النتائج إلى أن استخدام الذكاء الاصطناعي في إدارة المشاريع يمكن أن يعزز الكفاءة التشغيلية بنسبة تصل إلى 30٪، مما يقلل من الأخطاء البشرية ويسهل دقة التنبؤ.

على الرغم من هذه المزايا، فإن العديد من التحديات تعوق تكامل الذكاء الاصطناعي البشري:

- مقاومة التغيير:** يمكن أن يعيق خوف الموظفين من الأمان الوظيفي القبول. يُظهر استطلاع أجرته شركة PwC أن 40٪ من الموظفين قلقون بشأن تأثير الذكاء الاصطناعي على أدوارهم، مما يؤكّد على الحاجة إلى التدريب والإدماج أثناء التكامل.
- الأخلاق والخصوصية:** يثير استخدام الذكاء الاصطناعي قضاياً أخلاقية، وخاصة فيما يتعلق بخصوصية البيانات واتخاذ القرارات العادلة، مما يستلزم سياسات واضحة لممارسات الذكاء الاصطناعي الأخلاقية.
- التكلفة والبنية الأساسية:** يتطلب تنفيذ الذكاء الاصطناعي استثمارات كبيرة في التكنولوجيا والتدريب، والتي يمكن أن تشكل عائقاً، وخاصة بالنسبة للمنظمات الأصغر حجماً.
- التحديات التقنية:** هناك ضرورة لتعزيز دقة وقدرations أنظمة الذكاء الاصطناعي، وخاصة في إدارة البيانات غير المنظمة أو المعقّدة.

إن دمج الذكاء الاصطناعي مع الإنسان في إدارة المشاريع لا يمثل مجرد تطور تكنولوجي، بل يمثل تحولاً استراتيجياً يتطلب إدارة التغيير بعمانية والتعاون بين جميع أصحاب المصلحة.

الختام

وفي حين يمكن للذكاء الاصطناعي أن يعزز الكفاءة والإنتاجية، فإن نجاحه يعتمد على دمج نقاط القوة البشرية مع قدرات الذكاء الاصطناعي. وينبغي للمنظمات أن تعزز ثقافة الدعم، وتعزز الشفافية، وتتوفر التدريب. وعلى الرغم من التحديات، فإن الفوائد المحتملة لدمج الذكاء الاصطناعي كبيرة، مما يمهد الطريق لتحسين نتائج المشاريع والابتكار. ويمكن للبحوث المستقبلية استكشاف الأطر لقياس فعالية التكامل وإمكانية تطبيقه عبر مختلف القطاعات.

المراجع والمصادر

- Vemuri, N., Thaneeru, N., & Tatikonda, V. M. (2024, February). AI-Optimized DevOps for Streamlined Cloud CI/CD. International Journal of Innovative Science and Research Technology, 9(2), 504-510.
- The possibility of supporting the regulatory and economic mechanism for business development in Libya / R. A. Atnishah [et al.] // Al-Andalus journal for Humanities & Social Sciences. — 2023. — № 65, Vol. 10. — P. 134—179.
- Ali, M. A. T. Gh. The impact of climate change on human evolution and the development of civilization: a historical analysis for Yemen [mini review] [Электронный ресурс] / M. A. T. Gh. Ali, G. F. S. AL-Kamali ; scientific supervisor M. F. S. H. AL-Kamali // E.R.A – Современная наука: электроника, робототехника, автоматизация : материалы I Междунар. науч.-техн. конф., студентов, аспирантов и молодых ученых, Гомель, 29 февр. 2024 г. / Гомел. гос. техн. ун-т им. П. О. Сухого [и др.] ; под общ. ред. А. А. Бойко. – Гомель : ГГТУ им. П. О. Сухого, 2024. – С. 163–164.

